
ب�ا  هرچن�د ك�ه 
سعيد احمديان

    گزارش
ش�دن  مش�خص 
سرمربيان الجزاير، 
مصر و ازبکس�تان كه گفته مي ش�د به كرش 
پيشنهاد داده اند، ماندن اين مربي در ايران قوت 
گرفته، اما او در آخرين صحبت هايش اش�اره 
كرده كه ب�ا ش�رايط موجود و عملي نش�دن 
تعه�دات فدراس�يون، ب�اورش ب�ه همکاري 
مش�ترک با كش�ورمان س�خت ش�ده است. 
پنج ماه تا جام ملت ها آسيا باقي مانده، اما همچنان 
تکليف س��رمربي تيم ملي فوتبال ايران مشخص 
نيست. با اينکه مديران فدراسيون فوتبال در گفت وگو 
با رسانه ها از توافق با کرش براي ماندن خبر مي دهند، 
اما اين مربي پرتغالي با ابه��ام از آينده کاري اش در 
ايران صحبت مي کند تا همچنان ماندن يا نماندن 
کرش سؤال اصلي اين روزهاي فوتبال ايران باشد، 
آن هم در شرايطي که مهدي تاج مي گويد لحظه اي 
هم به نبودن کرش در ايران فکر نکرده است. آن سو 
اما سرمربي پرتغالي پيغام مي دهد با شرايط موجود 

ماندنش در ايران سخت شده است. 
     براي اجراي برنامه هايم تلاشي نمي شود

کرش که 9 مرداد قراردادش با ايران به پايان رسيده، 
در جديدترين صحبت هايش درباره آينده کاري اش 
در ايران توضيحاتي داده تا مشخص شود تيم ملي 
فوتبال و کرش همچنان در برزخ تمديد همکاري 

مشترک هستند. س��رمربي پرتغالي در اين پيغام 
که به خبرگ��زاري خبرآنلاين ارس��ال کرده، 9 بند 
آورده و در آنها مسائلي را بيان کرده که خلاصه آن 
به شرح ذيل است: »در ژوئن 2017 تيم ملي ايران 
به جام جهاني رفت و 9 ماه بعد آقاي تاج به صورت 
علني خبر پيشنهاد رسمي براي تمديد قرارداد من 
را با همان شرايط و ضوابط قبلي تا پايان جام ملت ها 
اعلام کرد. از آن زمان، من و آقاي تاج چند جلس��ه 
گذاشته ايم و بحث هاي تکنيکي درباره نيازهاي تيم 
ملي براي رسيدن به موفقيت در جام ملت ها انجام 
داده ايم. در اين جلسات بر سر مواردي که تيم ملي 
براي پيشرفت و موفقيت نياز دارد به توافق رسيديم. 
در آن  زمان که فدراسيون در حال تلاش براي فراهم 
کردن اولويت هاي توافق شده بود به خاطر احترام 
عميقم نسبت به هواداران ايراني، بازيکنان تيم ملي و 
کارکنان، تصميم گيري درباره آينده حرفه اي خودم 

را به تعويق انداختم. 
قرارداد من روز 31 جولاي 2018 منقضي شد. امروز 
دو روز از پاي��ان قراردادم مي گ��ذرد و حتي يکي از 
نيازهاي تکنيکي که درباره اش صحبت کرده بوديم 
هم به طور کامل توسط فدراس��يون برآورده نشده 
است. متأسفانه من از اين شرايط اينگونه جمع بندي 
مي کنم که فدراسيون ايران، يک بار ديگر مي خواهد 
بدون آماده سازي تکنيکي مناسب، ريسک رويارويي 
و حضور در تورنمنت بين المللي و سطح بالايي مثل 

جام ملت هاي آسيا را انجام دهد. با اين وضعيت و با 
توجه به زمان کمي که داريم، کم کم برايم س��خت 
مي شود که به آينده اي مشترک باور داشته باشم.« 
آنطور که از توضيحات کرش درباره آينده کاري اش 
در ايران برمي آيد، دغدغه اي��ن مربي براي تمديد 
قرارداد برخلاف برخي ش��ايعات، اختلافات مالي با 
فدراسيون و بسته شدن حسابش در سوئيس نيست و 
او همچنان نگران از دست رفتن زمان آماده سازي تيم 
ملي در راه جام ملت هاست و فدراسيون در اين زمينه 
نتوانسته به او تضمين هاي لازم را بدهد. مسئله اي که 
باعث شده کرش براي ادامه نشستن روي نيمکت 

کشورمان مردد باشد. 
    تاج: بدون كرش هرگز!

با اين حال رئيس فدراسيون فوتبال اعتراف مي کند 
که تاکنون به تيم ملي فوتبال بدون کرش فکر نکرده 
است. مهدي تاج پنج ش��نبه در واکنش به شايعات 
حضور کرش در الجزاير گفته اس��ت: »به هر جهت 
کرش اختيار خود را دارد، ول��ي در مذاکره اي که با 
ما داشته مسير خود را مي رود و اصلًا روي اين فکر 
نکرده ام که کرش نباشد. او براي فوتبال ايران  زحمت  
کشيده و بارها اعلام کرده ام که به فوتبال کشور ما 
کمک زيادي کرده است. از اين  جهت با صحبتي که 
با کرش داشته ايم، اين موضوع اميدوارکننده است، 
چون دغدغه اش مالي نيست و ما هم مالي و هم  زمان 
را بسته ايم و او روي اين موضع بحثي ندارد.« وي در 

ادامه مشکلات تأمين منابع مالي برنامه آماده سازي 
کرش براي تيم ملي در راه جام ملت ها را تأييد کرده 
است: »يکس��ري مش��کلات به لحاظ سجاوندي 
داريم. انتقال وجه و وجوهي که بايد براي بازي هاي 
تدارکاتي پيش بيني شود، وجود دارد که در جلسه 
قبل گفته ش��د 5/5 ميليون تا ۶ ميليون دلار پول 
مي خواهد که براي کشور عدد زيادي نيست که بايد 

تأمين شود.«
    خبر خوب براي هواداران كرش

البته شايد بهترين خبر براي هواداران فوتبال ايران 
در آخر هفته گذشته، مشخص شدن تکليف سرمربي 
سه تيمي بود که گفته مي ش��د به کرش پيشنهاد 
داده اند تا پرونده حضور مربي پرتغالي در اين کشورها 
بسته ش��ود. الجزاير که خبر مي رسيد کرش يکي 
از جدي ترين گزينه هاي اين کش��ور است با جمال 
بلماضي به توافق رسيد تا اين سرمربي الجزايري تا 
پايان جام جهاني 2022 هدايت اين تيم را برعهده 
بگيرد. مصر هم که گفته مي شد به کرش پيشنهاد 
داده با خاوير آگيره، س��رمربي سابق تيم هاي ژاپن 
و مکزيک به توافق رسيد و اين مربي پاراگوئه اي به 
مدت چهار سال هدايت اين تيم آفريقايي را برعهده 
خواهد داشت. فدراس��يون فوتبال ازبکستان نيز با 
هکتور کوپر، سرمربي مشهور اسپانيايي قراردادي 
چهار ساله بست تا نشستن کرش روي نيمکت تيم 

ملي اين کشور آسيايي هم منتفي شود. 

خلأ نظارتي بر فوتبال ميلياردي
فصل جديد ليگ برتر فوتبال ايران آغاز شده، اما هنوز حواشي آن به اوج 
نرسيده، ولي چه حاشيه اي مهم تر و مسئله برانگيزتر از بريز و بپاش هاي 
ميلياردي. با وجود اينکه همه مردم ايران مشکلات اقتصادي کشور را به 
شکلي ملموس احساس کرده اند، اما به نظر مي رسد فعالان فوتبالي از اين 
قاعده مستثني هستند. اين جماعت پرمدعا و پرهزينه با وجود اينکه کارآيي 
زيادي ندارند، نه تنها رقم قراردادشان کاهشي نداشته، بلکه همسو با افزايش 
قيمت ها، بودجه باشگاه ها و نرخ دستمزدها نيز افزايش چشمگيري داشته 
و در اين ميان خبري هم از نظارت فدراس��يون، وزارت ورزش و نهادهاي 

نظارتي نيست. 
انگار نه انگار مشکلات اقتصادي جامعه را دربر گرفته و افزايش قيمت ها کمر 
مردم را شکسته است. باشگاه هاي فوتبال بدون نگراني بازيکن مي خرند و 
دستمزدهاي چندميلياردي را خرج بازيکنان بي کيفيت مي کنند. به نظر 
مي رسد هر اتفاقي هم که براي اقتصاد ايران بيفتد، تأثيري در فوتبال مثلًا 
حرفه اي ما نخواهد داشت. اصلاً چه اهميتي دارد نرخ ارز تا چه اندازه افزايش 
يابد يا اينکه س��اير بخش ها مجبور به قناعت اقتصادي شوند. در نهايت 
باشگاه هاي خصولتي )به ظاهر خصوصي، اما دولتي( بودجه هنگفتي براي 
خرج هاي چندين ميلياردي در اختيار دارند و در خصوص نحوه خرج کردن 

آن نيز به هيچ کس و هيچ نهادي توضيح نمي دهند. 
يادش بخير، چند فصل پيش که اوضاع اقتصادي تا اين اندازه وخيم نبود، 
فدراسيون فوتبال براي بازي با افکار عمومي بحث تعيين سقف قرارداد و 
سقف بودجه را به ميان آورد تا حداقل از اين طريق از شدت انتقادها بکاهد. 
همانطور که اشاره شد اين دو بحث قديمي تنها براي منحرف کردن افکار 
عمومي و شانه خالي کردن از زير بار مسئوليت مطرح شده بود، اما حداقل 
دلمان خوش بود که فدراسيون نشينان ذره اي هم به فکر بودجه دولتي 
هس��تند، اما بي خيالي آقايان در اين روزهاي سخت که فدراسيون هاي 
غيرفوتبالي ملزم به لغو اردوها و س��فرهاي خارجي شده اند، جاي تأسف 
دارد. شايد اروپايي ها اهميت زيادي به دستمزدهاي نجومي رونالدو، مسي، 
نيمار و سايرين ندهند، ولي در فوتبال ما که فقط اسمش حرفه اي است و 
بودجه اکثر باشگاه ها از پول بيت المال پرداخت مي شود، نمي توان بي تفاوت 
از کنار اين موضوع گذشت. يوونتوس، بارس��لونا، پاري سن ژرمن و ديگر 
باشگاه ها براي کم کردن روي هم مبلغ قرارداد ستاره ها را هر فصل افزايش 
مي دهند، چراکه واقعاً خصوصي هستند و دست شان در جيب مردم شان 
نيست، اما در کشور ما   اکثر باشگاه ها نه تنها درآمدزايي ندارند، بلکه با تکيه 
بر وابستگي هاي دولتي – صنعتي شان ميلياردي هم خرج مي کنند و در 

مقابل دوربين ها لبخند تحويل مردم مي دهند!
مشکلات زياد است و درست همين جاست که مردم انتظار برخوردهاي 
جدي از سوي نهادهاي نظارتي و همچنين عکس العمل مسئولان ارشد 
ورزش را دارند. وزارت ورزشي که اعزام هاي برون مرزي غيرفوتبالي ها را 
غيرضروري و هزينه اضافي تلقي مي کند بايد در آشفته بازار اقتصادي در 
مقابل فوتبالي هاي سرخوش هم قدعلم کند و از آنها نيز حساب و کتاب 
بخواهد. فدراسيون فوتبال هم هنوز نتوانسته تکليف قهرمان سوپرجام را 
مشخص کند و در اين ريخت و پاش هاي افسارگسيخته نيز مقصر است. 
آقايان در اين سال ها ثابت کرده اند که کوچک ترين اهميتي به قراردادهاي 
ميلياردي نمي دهند. البته قراردادهاي دلاري را نيز بايد به ليست مسائل 

بي اهميت فدراسيون اضافه کرد. 
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شيوا نوروزي

نا اميد به آینده مشترک!
حاشيه اي بر مشکلات تمديد قرارداد با سرمربي پرتغالي 

صعود کوهنوردان بسيجي به اشترانکوه
کوهنوردان بسيجي سراس��ر کشور به قله اش��ترانکوه استان لرستان 
صعود کردند. جواد الياسي، مدير ورزش همگاني سازمان ورزش بسيج 
در گفت وگو با »جوان« گفت: »اولين صعود سراسري بسيجيان سراسر 
کشور در راستاي توس��عه آمادگي جس��ماني و ارتقاي رزم بسيجيان 
گردان هاي بسيج روز 11 مرداد برگزار شد.« الياسي ادامه داد: »120 
نفر از بسيجيان گردان هاي بيت المقدس سراسر کشور در برنامه اي که 
به ميزباني سپاه حضرت ابوالفضل)ع( برگزار شد به قله 4 هزار و 150 

متري اشترانکوه لرستان صعود کردند.«

كاپيتان هاي تيم ملي در تبريز
طلسم شکني جنجالي در اصفهان

هفته دوم رقابت هاي ليگ، در حالي پنج شنبه با برگزاري چهار ديدار برگزار 
شد که نخستين اش��تباه تأثيرگذار داوري، جنجال هاي زيادي را به دنبال 
داشت. با وجود اين، شايد مهم ترين خبر پنج ش��نبه بعد از بازي جنجالي 
استقلال در اصفهان، حضور کاپيتان هاي تيم ملي در تراکتور بود، خبري که 

نشان از عزم سرخپوشان تبريزي براي آغاز فصلي متفاوت دارد. 
اگرچه بازي جنجالي، پرحادثه و پربرخورد ذوب آهن- استقلال برنده اي 
نداشت، اما يک امتياز ارزشمند براي شفر داشت. تساوي2 - 2 در فولادشهر 
نشان داد که شفر هنوز نتوانسته تيمش را مهياي بازي هاي ليگ کند. با 
اين حال بعد از تک امتياز هفته اول، شاگردان او موفق به کسب يک امتياز 
باارزش در خانه ذوب آهن شدند. اين اولين امتياز استقلال با شفر در زمين 
ذوب آهن بود، آن هم در شرايطي که مهمان در نيمه نخست با حساب 2بر 
صفر عقب افتاده بود و مي رفت که س��ومين باخت خود را برابر ذوبي هاي 
اصفهان تجربه کند، اما گلزني وريا غفوري )بازيکني که به گفته کارشناسان 
داوري روي گل اول ذوب آهن بايد به دليل بازي خطرناک از زمين بازي 
اخراج مي شد(، در دقايق )43( و )5۶( طلسم ناکامي هاي استقلال را در 
فولادشهر شکست تا شاگردان ش��فر دست خالي اصفهان را ترک نکنند. 
ديدار اس��تقلال با ذوب آهن در اصفهان، بدون شک جنجالي ترين بازي 
ليگ هجدهم بود، ديداري که اصفهاني ها معتقدند مي توانست با نتيجه اي 
متفاوت تمام شود اگر طبق روال پيش مي رفت. اعتراض ها نيز پر بيراه نبود. 
رضا حبيب زاده، زننده گل اول ميزبان در يک صحنه به دليل بازي خطرناک 
وريا غفوري که در ادامه هر دو گل تيمش را به ثمر رساند تا بازي مساوي 
شود به شدت از ناحيه فک مصدوم ش��د، به طوري که نمي تواند تا دو ماه 
آينده به دليل شکستگي فک، ذوبي ها را در بازي هاي ليگ همراهي کند. 
مسئله اي که از سوي برخي کارشناسان داوري چون نوذر رودنيل تأييد 
شد: »وريا غفوري بايد بابت بازي خطرناک از زمين بازي اخراج مي شد.« 
با وجود اين، تصميم داور بازي را به تس��اوي کش��اند تا سهم استقلال و 
ذوب آهن از ديدار هفته دوم يک امتياز باشد. تک امتيازي که آبي پوشان 
تهراني را از صدر جدول دور کرد و البته با واکنش شفر مواجه شد. او که در 
اين بازي از عملکرد مدافعان تيمش به شدت ناراضي بود، در پايان بازي 
گفت: »جايگاه استقلال اين نيست. ما بايد در رده هاي بالاي جدول حضور 
داشته باشيم، اما برخي اتفاقات مانع از اين شده است. يکي از مشکلاتمان 
اين است که برخي از بازيکنان از جمله علي کريمي و نيوماير دير به ما اضافه 
شده اند و زمان نياز دارند تا با ما هماهنگ شوند. از هر دو گلي که خورديم 
هم ناراحت هس��تم. هر دو گل مان از روي ضربه کرنر بود که اين نبايد بار 

ديگر تکرار شود.«
     

در ديگر بازي هاي پنج ش��نبه؛ پارس جنوبي بوشهر موفق شد با پيروزي 
2 بر يک مقابل نفت مسجدس��ليمان شکست هفته نخس��ت برابر فولاد 
را جبران کند. س��ايپا اما مغلوب پيکان شد. ش��اگردان دايي که در هفته 
نخست با برتري 3 بر صفر مقابل سپيدرود رشت شروعي مقتدرانه داشتند 
با نتيجه اي مشابه، ديدار هفته دوم را   به پيکان واگذار کردند تا ياران جلالي 
با تفاضل گل بهتر نسبت به ذوبي هاي اصفهان موقتاً با چهار امتياز صدر 
جدول را در اختيار بگيرند. پديده مش��هد هم که هفته اول را با شکست 
برابر مدافع عنوان قهرماني پشت سر گذاشته بود با پيروزي 2 بر يک مقابل 
استقلال خوزستان، شروع ضعيف خود را جبران کرد تا بتواند جايگاهش را 

در ميانه هاي جدول حفظ کند. 
   دژاگه و شجاعي تراكتوري شدند

مهم ترين خبر پنج ش��نبه بعد از تس��اوي اس��تقلال در اصفهان، پيوستن 
کاپيتان هاي تيم ملي فوتبال به تراکتورسازي بود که گفته مي شود هزينه 
هنگفتي براي اين باشگاه دربر داشته است. تراکتورسازان تبريزي که فصل 
جديد را با مديريت، اهداف و تفکرات جديدي آغاز کرده اند براي حضور در 
جمع مدعيان ليگ هجدهم، سرکيسه را شل کرده و دست روي کاپيتان هاي 
تيم ملي گذاش��ته اند. آنها با جلب رضايت مسعود شجاعي و اشکان دژاگه، 
زمينه حضورش��ان در جمع سرخپوش��ان تبريزي را با قراردادي سه ساله 

فراهم کرده اند.

دنيا حيدري

اصلاح اساسنامه  فدراسيون ها  هم
 قانون مجلس را  تغيير نمي دهد 

 قانون منع به کارگيري بازنشس��ته ها در 

سيداحسان 
قاضي زاده هاشمي

 نماينده مردم فريمان، 
سرخس، احمدآباد و رضويه

  
پست هاي دولتي به اين منظور تصويب شد 
که فرصت بيشتري در اختيار جوانان قرار 
بگيرد و پوست اندازي در اين زمينه صورت 
گيرد. ش��رکت هاي عمومي غيردولتي و 
مؤسسات، شرکت هاي دولتي با هر درصد 
سهامي که دارند و حتي دستگاه هايي که به 
هر نحوي از بودجه عمومي کشور استفاده 
مي کنند، هيچ کدام از اين قانون مستثي 
نيستند. ورزش نيز يکي از حوزه هايي است 
که بايد از اين قانون تبعيت کند. حوزه هاي زيرمجموعه ورزش شامل قانون 
جديد مي شوند و هيچ استثنايي در اين زمينه قائل نشده ايم. اميدواريم 
نيروهاي بازنشس��ته در مجموعه فدراس��يون ها و در پست هاي رياست 
فدراسيون و هيئت هاي ورزشي و حتي هيئت رئيسه ها کار را به دست نسل 
بعدي بسپارند و در واقع به آنها اعتماد کنند. در حقيقت مجلس قانوني را 
تصويب کرده و بحث اصلاح اساسنامه مطرح نيست. در قانون صراحتاً عنوان 
شده هر دستگاهي که از بودجه عمومي استفاده مي کند، به هر نحوي  ولو 
فدراسيوني ريالي از دولت کمک بگيرد در اين صورت آن فدراسيون نيز 
شامل اين قانون مي شود. با اصلاح اساس��نامه تغييري در قانون مصوب 
مجلس شوراي اس��لامي صورت نمي گيرد. در قانون فوق، شخص براي 
قانونگذار ملاک نيست. براي قانونگذار؛ دستگاه، مؤسسه، شرکت يا حتي 
فدراسيون اهميت دارد. برخي بر اين باورند در صورت اجرايي شدن قانون 
منع حضور بازنشسته ها در دستگاه هاي دولتي نمي توان از تجربه مديران 
موسفيد کرده سود برد، در صورتي که بازنشسته ها مي توانند به عنوان مشاور 
طبق مصوبه ديگر با يک سوم حقوق تجربياتشان را در اختيار نهاد و مؤسسه 
مربوط قرار دهند. اينکه مدي��ران جوان تا به ام��روز آموزش هاي لازم را 
نديده اند و تجربه کسب نکرده اند، مشکلي است که بايد خود مديران ظرف 
مدت باقي مانده حل کنند و راهکاري براي آن بينديشند. اين مسئله از 
طريق ديوان محاسبات اداري پيگيري مي شود و طبعاً هر جايي که مدير 
بازنشسته اي حضور داشته باش��د، اعتباراتش پرداخت نخواهد شد. در 
صورتي که اين قانون از سوي شوراي نگهبان تأييد شود در روزنامه هاي 
رس��مي منتش��ر و ظرف دو ماه نيز اجرايي مي شود. کس��اني که باز هم 
بازنشسته ها را به سمت ها و مسئوليت هاي جديد منصوب کنند آنها نيز 

منفصل از خدمت خواهند شد. 

 فصل تازه ایگواین با ميلان
با حضور رونالدو در يووه، حضور در اين تيم ريس��ک بزرگي بود و ايگواين 
آرژانتيني حاضر به انجام اين ريسک نشد و ترجيح داد تا با ميلان، فصل تازه اي 
را در فوتبال تجربه کند. فروش مهاجم سرشناس يوونتوس، منطقي ترين راه 
براي  جبران کردن  بخشی از340 ميليون يورويي بود که براي انتقال رونالدو 
به اين تيم آب خورده بود و ايگواين از بين همه مشتريانش ميلان را انتخاب 
کرد. او با قراردادي 18 ميليون يورويي و به طور قرضي راهي ميلان شد، اما 
بندي در قراردادش وجود دارد که بعد از اتمام قرارداد قرضي، ميلان مي تواند 

او را در ازاي 3۶ ميليون يورو به طور دائم به خدمت بگيرد. 

بازگشت غریبانه بونوچي
پرونده نقل و انتقالات ميلان و يووه پنج شنبه ش��ب با تعويض لئوناردو 
بونوچي با ماتيا کالدارا و انتقال ايگواين به ميلان بس��ته شد. بونوچي که 
تابستان سال گذش��ته بانوي پير را به مقصد روسونري ترک کرده بود به 
تيم سابقش بازگشت، اما بازگشت اين بازيکن به تورين خوشايند هواداران 
دوآتش��ه يووه نبود و با واکنش س��رد و بعضاً تند برخي از آنها همراه شد. 
بونوچي در حالي به يووه بازگش��ت که هيچ هواداري براي استقبالش به 
فرودگاه کاسله تورين نرفت. مدافع مياني يووه، اما در زمين تمريني کونتي 
ناسا با استقبال پرشمار هواداران خش��مگين مواجه شد. بونوچي فصل 
گذش��ته در عين نارضايتي هواداران راهي ميلان شد و علاوه بر گل زدن 
به يوونتوس خوشحالي هم کرد که همين مسئله خشم هواداران يووه را 

برانگيخت، هواداراني که هنوز پذيراي او نيستند. 

اسکالوني جاي سمپائولي را در آرژانتين گرفت
دستيار سمپائولي جاي او را گرفت. در پي نتايج ضعيف آلبي سلسته در جام 
جهاني روسيه، انتقادهاي شديدي عليه خورخه سمپائولي مطرح شد. با اين 
حال گفته مي شد سرمربي آرژانتين قصدي براي کناره گيري از سمت خود 
ندارد و فدراسيون اين کشور نيز به دليل بدهي به مربي قبلي و عدم توانايي 
در پرداخت قرارداد سمپائولي توان برکناري او را ندارد. با وجود اين، سرانجام 
فدراسيون فوتبال آرژانتين تصميم به برکناري سمپائولي که به زعم بسياري 
دليل اصلي ناکامي آلبي سلسته در جام جهاني 2018 بود، گرفت و ليونل 
اسکالوني، دستيار سمپائولي را به طور موقت به جاي او نشاند تا در ديدارهاي 

دوستانه پيش رو هدايت ياران مسي را برعهده داشته باشد.

قهرماني در جاکارتا را ضمانت نمي کنم
در حالي کمتر از دو هفته به آغاز بازي هاي آس��يايي        چهره
جاکارتا باقي مانده که واليباليست هاي کشورمان براي 
تکرار طلاي اينچئون تلاش مي کنند. با اين حال برخي نگران دست کم گرفتن تيم هاي 
آسيايي در اين رقابت ها هستند، اتفاقي که مي تواند رؤياي قهرماني را نقش بر آب کند. 
سرمربي تيم ملي واليبال در پاسخ به سؤال »جوان« درباره اينکه آيا تضمين مي دهد در 
بازي هاي آسيايي متحمل باخت هاي ناباورانه مانند شکست مقابل ژاپن در ليگ ملت ها 
نشويم، اينطور پاسخ مي دهد: »ژاپن پيشرفت خوبي داشته 
و عملکرد قابل قبولي در ليگ ملت ها داشت و علاوه بر 
ايران، تيم هاي ديگري را نيز از پيش رو برداش��ت. در 
مقابل، ايران هم موفق شد تيم هايي را که جايگاه بهتري 
در رده بندي جهاني داش��تند، شکست دهد. من اين 
سؤال را از ش��ما مي پرس��م که آيا تضمين 
مي دهيد که سالم به خانه خودتان برسيد؟! 
مطمئناً چيزي را ضمانت نمي کنم، ولي 
براي کسب مدال طلا تمام تلاشمان را 
مي کنيم.« البته ايگور کولاکوويچ 
وعده مي دهد که شاگردانش هيچ 
تيمي را در جاکارتا دست کم 
نگيرند: »ايران هرگز تيمي را 
دست کم نمي گيرد. من 
حت��ي پي��ش از اي��ن 
نمي دانس��تم که مالزي و 
پاکس��تان تيم مل��ي واليبال 
دارند، ولي براي آنها ه��م احترام قائل 
هستيم. اصولاً در مقابل تيم ضعيف تر از خود 

تنها سطح انگيزه است که پايين مي آيد.«

تجربه معروف در اختيار جوانان
 واليبالي ها عزمشان را براي 

 حامد قهرمانی
کسب دومين مدال طلاي        واليبال

متوالي در بازي هاي آسيايي 
جزم کرده اند. در اينکه واليبال ايران طي اين س��ال ها يک 
سروگردن بالاتر از واليبال قاره کهن است هيچ شکي نيست، 
اما دست کم گرفتن رقبا نيز صحيح نيست و نتيجه اي جز 
شکست دربر نخواهد داشت. اين روزها بچه هاي واليبال زير 
نظر کولاکوويچ آخرين مراحل آماده سازي خود براي حضور 
در جاکارتا را پشت سر مي گذارند و چهره هاي باتجربه تيم در 
اين راه از هيچ تلاشي فروگذار نمي کنند. کاپيتان تيم ملي 
واليبال يکي از همين نفرات است. سعيد معروف حالا بزرگي 
را به درستي معنا مي کند. او با راهنمايي بازيکنان جواني 
چون اميرحسين توخته، صابر کاظمي، مرتضي شريفي  و 

محمدرضا حضرت پور، علاوه بر اينکه به آنها چگونگي حضور 
در ميدان را مي آموزد، تجربياتش را نيز در اختيار اين جوانان 
قرار مي دهد و ثابت مي کند که عصاي دست کولاکوويچ است 
و بيهوده نيست که س��رمربي تيم ملي بارها از نقش او در 

موفقيت بازيکنان جوان تيم صحبت کرده است.
نگاه ويژه معروف به جوان ترها و انگي��زه اي که کاپيتان به 
آنها مي دهد نويد آينده اي درخش��ان را مي دهد، آينده اي 
که با کس��ب مدال طلاي بازي هاي آسيايي جاکارتا حتماً 
درخش��ان تر هم دنبال مي ش��ود، چراکه واليبال ايران با 
جوانانش با بهره گيري از تج��ارب بزرگاني چون معروف تا 
سال ها مي تواند در سطح اول واليبال جهان حرف هاي زيادي 
براي گفتن داشته باشد و يک سروگردن از رقباي قديمي اش 

در قاره کهن بالاتر بايستد.

وقتي پاي بازي هاي 
 فريدون حسن

      بازی های آسيايی
ي��ا  آس��يايي 
پارالمپيک به ميان 
مي آيد، ناخودآگاه بيشتر حواس ها معطوف به چند 
رشته خاص مي شود، رشته هايي چون وزنه برداري 
که تمام اميد کس��ب مدال کاروان اي��ران متوجه 
آنهاس��ت. وزنه برداري اي��ران  حالا هم ب��ه دنبال 
درخشش در بازي هاي آسيايي جاکارتاست. به رغم 
تمام اين حرف ها، وزنه برداري ايران مدتي است که 
اسير پديده زش��ت ورزشکارس��الاري شده است، 
پديده اي که با ميدان دادن بيش از حد به ستاره  اي 
چون کيانوش رستمي آغاز ش��د. البته رستمي در 

المپيک 201۶ موفق شد و پس از اين موفقيت نيز 
اعلام کرد که به تنهايي و ب��دون کمک طلاي اين 
مس��ابقات را کس��ب کرده اس��ت، ام��ا ناکامي و 
مصدوميت هاي بعدي او در شرايطي که همچنان به 
تنهايي تمرين مي کند و تمام اصول کادر فني تيم 
ملي را زير پا مي گذارد، نشان از يک شکست ديگر 

براي قهرمان المپي��ک  دارد. نکته قابل تأمل اينکه 
رستمي اينقدر در اين خودمختاري پيش رفته که به 
خود اجازه تغيير وزن هم داده و حالا حتماً توقع دارد 
که بدون مخالفت در وزني روي صحنه برود که ديگر 
قهرمان المپيک يعني سهراب مرادي در آن حضور 
دارد، آن هم در شرايطي که مرادي برخلاف رستمي 

با تکرار موفقيت المپي��ک در رقابت هاي جهاني و 
رکوردزني ها عملًا نشان داده که اميد اصلي کسب 
مدال طلا در بازي هاي آس��يايي است. وزنه برداري 
ظرفيت کسب مدال هاي رنگارنگي را دارد. اين رشته 
مي  تواند با مدال آوري بالا روي عملکرد کلي کاروان 
ورزشي ايران تأثير مثبتي داشته باشد، اما بايد توجه 
داشت که اين موفقيت در سايه کار تيمي به دست 
مي آيد و اي��ن انتظار وج��ود دارد که فدراس��يون 
وزنه برداري و شخص علي مرادي به عنوان رئيس اين 
فدراسيون اين بار برخلاف المپيک که به راحتي پشت 
سجاد انوشيرواني، سرمربي وقت تيم ملي را در مقابل 
کيانوش رس��تمي خالي کرد با حماي��ت قاطع از 
محمدحسين برخواه شرايط را به گونه اي رقم بزند که 
در اين فرصت کم باقي مانده، تيم متحد و يکپارچه 
آخرين روزها و برنامه هاي آماده سازي  را پشت سر 
بگذارد و کسي فرياد جدايي و يکه تازي سر ندهد، 

حتي کيانوش رستمي!

اتحاد، رمز موفقيت 
وزنه برداري در جاکارتا


